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سیاستگذاری عمومی دانشی است که ارتباط تنگاتنگی 
با همه علوم بشری دارد و به علت بین رشته ای بودن، تعامل 
و تبادل فراگیری با سایر علوم دارد و به عنوان دانشی 
فراگیر شناخته می شود و عمل می کند. همین رویکرد 
بین رشته ای بودن و ارتباط متقابل با سایر علوم است که 
دانش سیاستگذاری عمومی را دارای پیچیدگی های خاص 
می کند و ظاهر سخت و غیرقابل نفوذی را به بینندگان 
ما واقعیت این است که سیاستگذاری  نشان می دهد، ا
عمومی، سازگار با نگاه سیاستگذار، حکمران و شهروندان، 
می تواند ساده، قابل فهم و کارآمد باشد. یکی از مؤلفه هایی 
که سیاستگذاری عمومی به ویژه سیاستگذاری خارجی 
را پیچیده و سخت فهم می کند، سیاست ها، تاکتیک ها 
بزارهای تکراری است که در سیاستگذاری مورد  و ا
بهره برداری قرار می گیرند. برخی سیاستگذاران ارشد 
سیاسی برای راحتی کار خود، گریز از فضای انزوای سیاسی 
. به سیاست تکرار سیاست ها در سیاستگذاری خود  . و.
رند. در  به خصوص در سیاستگذاری خارجی تمایل دا
چنین رویکردی است که سیاستگذار برای مقابله با مسائل، 
مشکلات، بحران ها و... به تکرار یک سیاست یا تاکتیک 
متوسل می شود و این سیاست یا راهکار یگانه را برای 
همه مشکلات و مسائل خود به کار می برد، مانند اینکه از 
یک کلید برای باز کردن همه درها و قفل ها استفاده شود! 
استفاده از یک کلید برای باز کردن همه قفل ها یا درها، 
مصداق همان داشتن »شاه کلید« است که تک کلیدی 
برای باز کردن همه قفل هاست. چنین شاه کلیدی در 
برخی شرایط کارآمد است، اما اثربخشی لازم را ندارد. در 
سیاستگذاری عمومی به ویژه سیاستگذاری خارجی نیز 
ادعای داشتن راهکار یگانه یا همان شاه کلید سیاستی 
برای حل مسائل و مشکلات سیاست خارجی از سوی 
برخی سیاستگذاران ایرانی طی چند دهه اخیر مطرح شده 
است. رویکرد سیاستگذاری خارجی ایران در استفاده از 
یک راهکار تکراری در قالب یک شاه کلید سیاستگذاری، 
دارای معایب و آسیب های بیشماری است که یک بازیگر را 
با ناکارآمدی و هزینه های فزون تری در حل مشکلات مواجه 
می سازد. برخی مؤلفه های آسیب زای بهره گیری از یک شاه 
کلید تکراری در سیاستگذاری خارجی ایران را می توان 
چنین خلاصه کرد: نخست؛ شاه کلید سیاستگذاری: 
اصرار سیاستگذاران ارشد بر استفاده از تنها یک راهکار 
و راه حل برای حل تمام مشکلات کشور یعنی داشتن 
یا طراحی یک شاه کلید سیاستگذاری برای اداره امور 
عمومی که به گونه ای ویژه در سیاستگذاری خارجی مورد 
بهره برداری قرار می گیرد. سیاستگذاری با تک کلید که 
شاه کلید نامیده می شود یعنی باز کردن همه قفل ها با 
تنها یک کلید که روندی عقلانی قلمداد نمی شود، زیرا 
خطر )ریسک( یک سیاستگذاری را بسیار بالا می برد 
و هزینه باز شدن و اثربخشی زمان باز شدن یا حل یک 
مسأله را افزایش می دهد. چنین الگویی یعنی یک شاه کلید 
برای هزار سیاست در سیاستگذاری خارجی با شکست 
سیاست یا فروپاشی سیاستگذاری خارجی مترادف است. 
سیاستگذاران ایران طی چهار دهه اخیر شاه کلیدی بسیار 
کهنه و تکراری را برای سیاستگذاری استفاده کرده اند که 
همان تقابل، عدم مصالحه و مدارای راهبردی با قدرت های 
بزرگ به ویژه ایالات متحده آمریکا بوده است. شاه کلید 
سیاستگذاری خارجی ایران طی چند دهه گذشته، تهدید 
غرب به خصوص آمریکا و اختلال در نظم جهانی بر پایه 
استاندارد غربی بوده است. شاه کلیدی که در اشغال 
سفارت آمریکا در تهران، آتش زدن سفارت عربستان، 
اشغال سفارت انگلیس، توقیف نفتکش های خارجی در 
خلیج فارس، مذاکرات برجام، فرآیند احیای برجام و... 
مورد استفاده قرار گرفته و سیاستگذاری خارجی ایران را 
بر مدار تکرار یک سیاست کم ثمر قرار داده است. شاه کلید 
سیاستگذاری خارجی ایران در تمام این سال ها تنها افزایش 
هزینه های بازی ایران در نظام جهانی و منطقه ای را سبب 
شده است. گریز از مرکز نظم جهانی ازجمله شاه کلیدهای 
سیاستگذاری خارجی ایران است که ضمن تهدید نظم 
جهانی، هر گونه نظم نوین جهانی غربی را تهدیدی برای 
خود قلمداد کرده و به عنوان یک اختلالگر نظم جهانی مورد 
تهدید و تحریم قدرت های بزرگ به ویژه غرب قرار گرفته 
است. دوم ؛ سیاستگذاری هزار کلید برای هزار سیاست: 
در مقابل سیاستگذاری شاه کلیدی یا شاه کلید سیاستی، 
سیاستگذاری هزار کلید قرار می گیرد که برای هر سیاست، 
حداقل یک کلید یا راهکار وجود دارد و سیاستگذار با توجه 
به ضرورت های زمانی، مکانی و... از راهکار و کلید خاص 
برای حل مسائل و مشکلات و تحقق اهداف خود بهره 
می برد. در این الگوی سیاستگذاری که دارای رویکردی 
عقلانی است، سیاستگذار و حکمران برای حل مشکلات 
یا کنترل و مدیریت بحران ها، از یک یا چند کلید خاص 
و ویژه برای تنها یک مسئله یا قفل اداره امور عمومی یا 
سیاست خارجی بهره می گیرد. سیاستگذاری هزار کلید به 
معنای باز کردن هر قفلی با کلید مخصوص خود است. هر 
سیاستگذاری دارای یک یا چند کلید یا راه حل خاص برای 
رفع تنش و مسأله است. شاه کلید یا راهکارهای تکراری 
سیاستگذاری عمومی که بیشتر در سیاستگذاری خارجی 
یران نمود یافته، پیامدهای خسارت باری برای منافع  ا
راهبردی ایران داشته است. شاه کلید سیاستگذاری خارجی 
ایران، شماری سیاست ها و تاکتیک های سیاستگذاری است 
که همیشه و در هر شرایطی از سوی سیاستگذاران ایرانی 
مورد استفاده قرار می گیرند! ضروری است سیاستگذاری 
خارجی ایران از رویکرد زیان آفرین شاه کلید سیاستگذاری 
فاصله بگیرد و رویکرد هزار کلید برای مسائل و بحران های 
سیاست خارجی و بازی قدرت در نظام جهانی را در دستور 
کار خود قرار دهد تا در معادلات و تحولات جهانی توان 

رقابت و برتری را کسب و حفظ کند. 

سیاستگذاری شاه کلید، تکرار زیان آور 

یادداشت

تأثیر حضور در بریکس بر تجارت ایران
 بریکس؛دستاورد بین المللی 

یا ژست دولتی؟
»بریکس« و »پیمان شانگهای« کلیدواژه هایی 
هستند که دولت سیزدهم مدام آن ها را تکرار 
می کند؛ عضویت در این پیمان ها به قدری برای 
دولت مهم بود که احسان خاندوزی، سخنگوی 
اقتصادی دولت، در نشست خبری خود مدعی شد 
که دولت قبل به این دستاوردها غبطه می خورد، 
اما عضویت در این پیمان ها واقعاً یک دستاورد 
بین المللی است یا یک ژست برای طرفداران دولت؟ 
پس از عبور از اپیدمی رسانه ای پیوستن به پیمان 
شانگهای که همانند آزاد شدن دلار های ایران در 
کره جنوبی هر ۱۰ روز یک بار توسط یکی از سوی 
مقامات ارشد دولت اطلاع رسانی می شد حالا اسم 
رمز جدیدی در رسانه ها و ابزار های خبری دولت و 
جریان حامی آن به وجود آمده و آن عضویت ایران 
در پیمان بریکس است. پس از تشکیل گروه جی 
۷ کشور های شرقی و در رأس آن ها چین به دنبال 
تشکیل یک گروه برای مقابله با ناتو اقتصادی بودند، 
اما تشکیل چندین گروه اقتصادی مانند شانگهای، 
بریکس و جی ۲۰ نشان داد که عمق و نفوذ این 
هفت کشور به اضافه منطقه یورو فعلا بر تمام 

حوزه ها استیلا دارد.
   عضویت در بریکس به معنای حذف 

دلار است؟
ایران در سال های اخیر تلاش خود را در پیش 
گرفت تا در این پیمان ها عضو شود، زیرا مهم ترین 
مانع عضویت ایران در سازمان ها و اتحادیه های 
اقتصادی، یعنی آمریکا، دیگر در این گروه ها 
عضویت نداشت که به دلیل تحریم ها مانع حضور 
ایران در آن ها شود.بر این اساس در روز های اخیر 
مقامات مختلف در مصاحبه های خود اعلام کردند 
که دیگر محدودیت های تحریم نمی تواند بر 
تبادلات اقتصادی ایران با این کشور ها اثر بگذارد 
و به دنبال این هستند که دلار را از چرخه تبادلات 
این گروه ها خارج کنند، این اظهارات در حالی است 
که تا به امروز هیچ کدام از کشور های عضو این گروه 
که چندین سال است در این گروه عضو هستند در 
مورد حذف دلار در تبادلات خود صحبت نکرده اند. 
از سوی دیگر، بانک بریکس که یک بانک توسعه ای 
است، وام های خود را به صورت دلار پرداخت 
می کند. این بانک که فقط به کشور های عضو پیمان 
خدمات می دهد به دلیل محدودیت های موجود در 
زمینه قوانین بین المللی پولشویی، قاچاق اسحله و 
مواد مخدر که زیرمجموعه fatf است از هر گونه 

فعالیت تجاری خودداری می کند.
    افزایش اشتراکات منطقه ای

علی شریعتی، عضو هیأت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران،  درباره عضویت در بریکس و اثر 
آن بر اقتصاد و تجارت ایران گفت: در سال های 
اخیر توافقات منطقه ای نسبت به توافقات دیگر 
پایدار تر و قوی تر بوده اند و این یک اصلی است که 
امروز در دیپلماسی اقتصادی دنیا جا افتاده است. 
هر چقدر ما از این قبیل توافقات داشته باشیم 
و با دنیا تعامل کنیم به نفع کشور است. حداقل 
عضویت در این پیمان ها این است که با اعضای 
آن رقابت منفی و درگیری ها مرسوم نخواهیم 
داشت، زیرا منافع مشترک با آنها داریم. وی با 
اشاره به تندروی های چند سال اخیر در سیاست 
داخلی تشریح کرد: متأسفانه این روند در سال های 
اخیر کمتر اجرا شده است. جنگ های لفظی 
هزینه های زیادی برای کشور داشته است به ویژه 
برای عموم مردم که امروز اثر آن را بر سفره خود 
حس می کنند؛ اما افرادی که این هزینه را به نظام 
و مردم تحمیل کردند نه تنها تنبیه نشدند حتی 
پست و سمت گرفته اند. علاوه بر اظهارات این فعال 
بخش خصوصی، باید یادآور شد که دولت روحانی 
نسبت به دولت رئیسی تعامل بهتری با دنیا داشت. 
در نهایت هم برجام امضا شد، اما چرا امروز عضویت 
ایران در شانگهای بعد از مدت ها که عضو ناظر بود 
در کمترین زمان تائید شد و ظرف مدت کوتاهی 
ایران توانست عضو بریکس شود؟ چرا این اتفاق 

زودتر صورت نگرفت؟
    نقش چین در بریکس

شریعتی با اشاره به نقش چین در تسریع 
عضویت ایران در بریکس توضیح داد: چین به دلیل 
سرمایه گذاری سنگینی که در عربستان و امارات 
داشته و به طور کلی نقش پر رنگ این دو کشور در 
آینده اقتصادی چین و توافق های اقتصادی باعث 
شده که امروز منافع و امنیت کشور های عربی 
حوزه خلیج فارس عملاً با منافع و امنیت چین گره 
بخورد. پس چین مقابل هرگونه اخلال و شیطنت 
در روند اقتصادی سیاسی و امنیتی این کشور ها 
خواهد ایستاد. این عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق 
افزود: اگر هزینه- فایده حضور ایران در بریکس را 
برای چین بسنجیم، می بینیم که داشتن منافع 
مشترک بین ایران، امارات و عربستان به نفع چین 
است. همچنین برای ایران نیز این شرایط مطلوب 
است به شرطی که بتواند از این شرایط حداکثر 
 استفاده را داشته باشد و این منافع یک طرفه نباشد.

    چین مجری تحریم های آمریکا
مبنی  تصور جهانی  به  اشاره  با  شریعتی 
بر حمایت چین از ایران گفت: به رغم چنین 
تصوری، دانشجو های ایرانی در این کشور به دلیل 
تحریم ها نمی توانند حساب بانکی باز کنند. این 
نشان می دهد یک جای کار ایراد دارد. ما شعار 
دلارزدایی می دهیم و حتی در مصاحبه مسئولان 
بیان می شود که بریکس به دنبال دلارزدایی است، 
اما می بینیم حجم سپرده چین به صورت دلار است. 
حتی برای سرمایه گذاری دلاری در کشور های 
آفریقایی که الزامی برای استفاده از این ارز ندارد، 
چین از دلار استفاده می کند. وی اضافه کرد: تمام 
این رفتارها نشان از این دارد که فعلا چین به 

صورت جدی به دنبال دلار زدایی نیست. 

اسلام ذوالقدرپور         
کارشناس مسائل بین الملل

    انتقادها نسبت به وضعیت نامناسبت ورزشگاه ها به 
خصوص ورزشگاه آزادی و مجهز نبودن ورزشگاه ها 
به کمک داور ویدئویی روز به روز در فوتبال کشور 
افزایش پیدا می کند. چرا ما در طول سال های 
گذشته هنوز موفق نشده ایم امکانات زیرساختی 
خود را در فوتبال به یک سطح استاندارد برسانیم؟

نباید کار به اینجا می رسید و ما باید زودتر از این مشکلات را 
حل می کردیم. در هفته های اخیر صحبت هایی درباره تعمیرات 
ورزشگاه های آزادی وجود داشته که صحیح است. دلیل نداشت 
در حالی که لیگ کشور در حال برگزاری است ورزشگاه آزادی 
تعمیر شود تا تیم های پرطرفدار نتوانند از تماشاگران خود 
بهره ببرند. از سوی دیگر گمانه زنی ها درباره حضور کمک داور 
ویدئویی در کشور افزایش داشته و مسئولان هر روز یک صحبت 
می کنند. روزی عنوان می شود از کمک داور ویدئویی استفاده 
می شود و روز دیگر حرف دیگری می زنند و عنوان می کنند در 
این زمینه موانع وجود دارد. نکته مهم این است که تاکنون 
کسی دلیل اصلی آن را بیان نکرده که چرا ما نمی توانیم از 
کمک داور ویدئویی در مسابقات فوتبال استفاده کنیم. آقای 
قنبرزاده عنوان کردند نمی توانیم دلیل آن را بیان کنیم. این در 
حالی است که مردم نامحرم نیستند و باید مشکلات را با مردم 
در میان گذاشت. من معتقدم باید اراده ای وجود داشته باشد که 
این مشکلات را حل کند که من این اراده را مشاهده نمی کنم. 

   چرا چنین اراده ای وجود ندارد؟
مدیران فوتبال کشور تنها مشکلات را مطرح می کنند اما 
به صورت واضح و صریح عنوان نمی کنند که ریشه مشکلات 
از کجاست و چرا فوتبال ما در چنین وضعیتی قرار گرفته 
است. نکته دیگر اینکه این مشکلات باید در گذشته پیش 
بینی می شده اند که متأسفانه چنین اتفاقی رخ نداده است. 
این وضعیت نشان می دهد که ما آینده نگر نیستیم. اشتباهات 
داوری در همه لیگ های دنیا وجود دارد. با این وجود در لیگ 
برتر ایران به دلیل نداشتن کمک داور ویدئویی این اشتباهات 
بیشتر از کشورهای دیگر است. در سال های اخیر فدراسیون 
وعده داده که ورزشگاه های کشور را به کمک داور ویدئویی 
مجهز کند که تاکنون این اتفاق رخ نداده است. نکته مهمی که 
در لیگ برتر ایران وجود دارد فضاسازی هایی است که علیه داور 
و تیم های دیگر قبل از بازی صورت می گیرد. شرایط به شکلی 
است که تیمی که نتیجه می گیرد حرفی نمی زند اما تیمی که 
نتیجه نمی گیرد همه چیز را گردن وزارت ورزش، فدراسیون 
فوتبال و داوری می اندازد. این موضوع روی فوتبال ما تأثیر 
گذاشته است. ما به جای اینکه به واقعیت های فوتبال و ورزش 
توجه کنیم به حاشیه ها توجه می کنیم. برای ما آنچه تیم ها از 
نظر فنی در زمین نشان می دهند اهمیت کمتری نسبت به 
حواشی قبل و بعد از بازی دارد. نکته دیگری که وجود دارد 
پرداختن به این حواشی در فضای مجازی است. در گذشته 
فضای مجازی وجود نداشت به همین دلیل حواشی در حد 
رسانه ها و ورزشگاه ها بود. این در حالی است که جریان های 

خاصی از باشگاه های مختلف در فضای مجازی حاشیه ایجاد 
می کنند و به حاشیه ها دامن می زنند. من منکر نقایص و 
کمبودها در فوتبال کشور نیستم اما معتقدم حاشیه ها و مسائل 
فوتبال نیز به اندازه ای نیست که در فضای مجازی درباره آن 
صحبت می شود و به آن پرداخته می شود. همه تیم ها و هواداران 
آنها مدعی هستند. قرار هم نیست همه درست بگویند و ممکن 
است حق با برخی نباشد. به همین دلیل باید به سمت آرام 
سازی فضای پیرامون فوتبال کشور حرکت کنیم. ما باید به 
کشورهای همسایه نگاه می کردیم که چه روندی را در پیش 
گرفته اند و در صورت نیاز از آنها کپی برمی داشتیم. ما خود 
را مشغول مسائلی مانند زنان کرده ایم که باعث شده از اصل 

ماجرا غافل شویم. 

    مشکلات موجود فوتبال کشور را مدیریتی می دانید 
و یا ناشی از کمبود بودجه و چالش های اقتصادی 

است؟
 هر دو این وضعیت وجود دارد. به هر حال باید بپذیریم که 
کشور در وضعیت مناسب اقتصادی قرار ندارد که این موضوع نیز 
روی فوتبال تأثیر گذاشته است. بی پولی و چالش های اقتصادی 
که در زندگی مردم وجود دارد روی فوتبال هم تأثیر منفی 
گذاشته است. در همه کشورهای دنیا به ورزش و به خصوص 
فوتبال به عنوان یک صنعت پولساز و درآمدزا نگاه می کنند. این 
در حالی است که در ایران ورزش در اولویت های سوم و چهارم 
قرار دارد. نکته دیگر اینکه برخی عنوان می کنند باید در ورزش 
ثبات مدیریت وجود داشته باشد. ثبات مدیریت در ورزش خوب 
است و پیامدهای مثبتی دارد. با این وجود مدیری که توانایی 
ندارد و نتیجه نمی گیرد باید کنار برود. نمی توان مدیری که از 
توانایی کافی برخوردار نیست را همچنان در سمت خود ابقا کرد. 
اغلب مدیرانی که انتخاب می شوند از پشت پرده توسط جریان ها 
و نهادهای خاصی حمایت می شوند تا در راستای خواسته های آنها 
حرکت کنند. این گونه مدیران به دلیل اینکه از تخصص و توانایی 
کافی برخوردار نیستند نه تنها مشکلات را حل نمی کنند، بلکه 
مشکلات جدیدی نیز به وجود می آورند و پس از مدت کوتاهی به 
دلیل اینکه متوجه می شوند در این باتلاق نمی توانند دست و پا 
بزنند عطای مدیریت را به لقای آن می بخشند و می روند. در این 
میان آن کسی که لطمه می خورد باشگاه ها و هواداران هستند. 
به همین دلیل انتخاب های اولیه مدیران دارای اهمیت زیادی 
است و باید در این زمینه دقت کرد. نباید در انتخاب مدیران تحت 
تأثیر برخی نهادهای قدرت قرار گرفت و فردی را انتخاب کرد که 
مجبور شویم دوباره وی را تغییر بدهیم. من معتقدم در مرحله 
نخست باید به مدیران فرصت داد تا ایده های خود را اجرایی کنند. 
با این وجود از همان ابتدایی که یک مدیر کار خود را آغاز می کند 
و اولویت های خود را مشخص می کند می توان تشخیص داد که 
در آینده قرار است چه اتفاقی رخ بدهد. من زیاد فضا را مثبت 
نمی بینم و بیشتر کار به امور روزمره می گذرد. به نظر می رسد 
برخی نهادها تلاش می کنند افرادی را وارد ورزش کشور کنند که 

منافع آنها را دنبال کند. 

   تیم های عربی هزینه های هنگفتی روی فوتبال 
خود انجام داده اند. این در حالی است که فوتبال ما 
هنوز از امکانات اولیه استاندارد برخوردار نیست. 
در چنین شرایطی آیا فاصله ما با کشور های عربی 

بیشتر نخواهد شد؟
 از نظر امکانات و زیرساخت که ما سال هاست از آن عقب 
افتاده ایم. نمونه بارز آن قطر است که میزبانی جام جهانی را 
به بهترین نحو انجام داد و تبلیغات بسیار مثبتی روی عملکرد 
آنها در جامعه جهانی وجود داشته است. در شرایط کنونی نیز 
تیم های عربستانی سرمایه گذاری هنگفتی برای به خدمت 
گرفتن بازیکنان بزرگ جهان انجام می دهند. بدون تردید این 
اتفاقات روی کیفیت فوتبال ما و تیم های عربی تأثیر خواهد 
گذاشت. اتفاق ناخوشایندی که رخ داد پخش بازی های لیگ 
عربستان در تلویزیون ایران بود. من با این کار موافق نیستم 
و معتقدم ما نباید محتاج این می شدیم که بازی های لیگ 
عربستان را پخش کنیم. مقامات عربستان به شکلی رفتار 
کردند که ما را مجبور کردند لیگ آنها را تماشا کنیم. این 
وضعیت نشان می دهد که مسئولان عربستان آینده نگر هستند 
و برای نشان دادن قدرت خود در دنیا فوتبال را انتخاب کرده اند. 
امروز عربستان با خرید هایی که انجام داده همه نگاه ها را در 
جهان متوجه خود کرده است. فوتبال و ورزش جدای از جامعه 
نیست. هر چیز که در جامعه رخ می دهد در فوتبال هم همان 
اتفاق می افتد. بخشی از وضعیت موجود نتیجه سیاست ها 
و تصمیمات اشتباهی بوده که مدیران در گذشته گرفته اند. 
وضعیت به شکلی شده که گاهی اوقات کورسوی امیدی 
به وجود می آید اما خیلی زود فروکش می کند و تداوم پیدا 
نمی کند. وضعیت ورزش به وضعیت جامعه ارتباط دارد و نباید 
شرایط جامعه را در ورزش بی تأثیر دانست. در شرایط کنونی 
جامعه دارای مشکلات اقتصادی است که این شرایط روی 

ورزش نیز تأثیرگذار بوده است. 
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کردند لیگ آنها را تماشا کنیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

یک نماینده پیشین مجلس درباره آرایش سیاسی برای 
انتخابات مجلس اظهار داشت: باید رویکردها به سمتی 
باشد که زمینه های مشارکت مردم در انتخابات تقویت 
شود، اما این روزها شاهدیم متأسفانه برخی گروه ها و 
جریان ها به جای آنکه کمک کنند تا مشارکت مردم 
افزایش یابد، به دلیل خودخواهی خودشان کارهایی انجام 
می دهند تا این اتفاق نیفتد. هدایت ا... خادمی گفت: وقتی 
مشارکت افزایش یابد، نیروهای شایسته به مجلس راه 
پیدا می کنند که این به نفع نظام، مردم و کشور خواهد 
بود. نمایندگان شایسته قطعا می توانند کمک حال دولت 

باشند و با نظارت کارشناسی قوی و تصویب قوانین به 
امور اجرایی در مسیر صحیح قوت بخشند. 

این فعال سیاسی اصولگرا یادآور شد: مجلس فعلی نه 
کمکی برای دولت بود، نه کمکی برای رئیس مجلس، نه 
کمکی برای مردم و کشور. در واقع بیشتر بار خاطر بود. 
در طول عمر مجلس یازدهم نه تنها هیچ اتفاق مثبتی 
برای کشور نیفتاد بلکه با کارهای این مجلس ضرباتی 
به اعتبار نظام وارد شد. وی عملکرد مجلس یازدهم را 
افتضاح خواند و ادامه داد: از همان ابتدای مجلس شاهد 
بودیم که نمایندگان درگیر موضوعاتی همچون گرفتن 

دنا پلاس و شاسی بلند بودند. تصور عموم آن است که 
نمایندگان در شهرستان ها هیچ کاری انجام نمی دهند 
جز اینکه اطرافیان و بستگان خودشان را در مناصب 
مدیریتی محلی و استانی قرار دهند. این نماینده ادوار 
اظهار کرد: مجلس یازدهم شعار شفافیت داد اما فقط 
پنهان کاری کرد. متأسفانه برخی نمایندگان گویا منابع 
شهرداری ها و صنایع فولاد و پتروشیمی، خودروسازی 
را بین خودشان تقسیم کردند و برای شان مهم نیست که 
این رویکرد آنها چه دردسرهایی را برای کشور و مردم 

به بار خواهد آورد. 

هدایت ا... خادمی: 

مجلس شعار شفافیت داد اما فقط پنهان کاری کرد 

برخی عنوان می کنند باید در ورزش 
باشد.  داشته  وجود  مدیریت  ثبات 
ثبات مدیریت در ورزش خوب است 
و پیامدهای مثبتی دارد. با این وجود 
نتیجه  و  ندارد  توانایی  که  مدیری 
نمی گیرد باید کنار برود. نمی توان 
مدیری که از توانایی کافی برخوردار 
نیست را همچنان در سمت خود ابقا کرد. 
اغلب مدیرانی که انتخاب می شوند از 
پشت پرده توسط جریان ها و نهادهای 
خاصی حمایت می شوند تا در راستای 
خواسته های آنها حرکت کنند. این گونه 
مدیران به دلیل اینکه از تخصص و 
توانایی کافی برخوردار نیستند نه تنها 
مشکلات را حل نمی کنند، بلکه مشکلات 
جدیدی نیز به وجود می آورند و پس 
از مدت کوتاهی به دلیل اینکه متوجه 
این باتلاق نمی توانند  می شوند در 
دست و پا بزنند عطای مدیریت را به 

لقای آن می بخشند و می روند

مهدی دادرس در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نباید مجبور می شدیم بازی های لیگ 
عربستان را پخش کنیم

 باید از روند حرکت کشورهای همسایه در 
فوتبال کپی برداری می کردیم

 فوتبال کشورهای عربی 
 مدت هاست از ما 
فاصله گرفته است


